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Abstract

Plant growth-promoting rhizobacteria (PGPR) are beneficial microorganisms for plants. They

can improve plant growth, nutrition, and resistance to abiotic stresses.

The objective of this study was to evaluate the effect of inoculating alfalfa with three strains
of rhizospheric bacteria, including (Pp20, Bt04 and strain 7), in three combinations, on the growth

and salinity tolerance of this plant, in a trial conducted under salinity stress conditions.

Inoculating alfalfa with the tested bacteria improved the plant's morphological parameters,
including fresh and dry weight of the aerial part. This improvement was more pronounced for

combination 3, which included all three tested bacteria.

In general, the results of the trial concluded that inoculating alfalfa with these bacteria
resulted in a beneficial effect on growth and adaptation to abiotic stress, as evidenced by plant

biomass.

Keywords: Pseudomonas, Bacillus, PGPR, Salinity, Medicago sativa
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RESUME

Les rhizobactéries stimulatrices de la croissance des végétaux sont des micro-organismes
bénéfiques pour les plantes. Elles peuvent améliorer la croissance, la nutrition et la résistance des

plantes aux stress abiotiques.

L'objectif de cette étude était d'évaluer l'effet de 1'inoculation de la luzerne par trois souches
de bactéries rhizosphériques (Pp20, Bt04 et s7), en trois combinaisons, sur la croissance et la

tolérance au stress salin de cette plante, dans un essai conduit en conditions de stress salin.

L'inoculation de la luzerne par les bactéries testées a permis d'améliorer les parameétres
morphologiques de la plante, notamment le poids frais et sec de la partie aérienne; Cette

amélioration était plus marquée pour la combinaison qui regroupait les trois bactéries testées.

Les résultats obtenus montrent que I'inoculation de la luzerne par ces bactéries a eu un effet
bénéfique sur la croissance et l'adaptation au stress salin, marquée par une amélioration de la

biomasse végétale.

Mots-clés : Pseudomonas, Bacillus, PGPR, Salinité, Medicagosativa
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